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استراتژی فرار به جلو
خروج نفر سوم از سایه

محمدپوریا کیوان: این روزها «فرد ســوم» از ســایه خارج شده و تلاش 
می کند به جای پاســخ گویی درباره افراد تحت مسئولیتش، به دیگران 
حمله کند. در این میان حمله «فرد ســوم» به معاون رئیس جمهور 
اهمیت بیشــتری دارد؟ در دولت چه خبر است؟ چرا رئیس جمهور 
و معاون فناوری او با مسدودســازی کســب وکارها به بهانه تصاویر 
افراد بی حجاب مخالف اند اما در عین حال فردی که به لحاظ نسبی 
با ابراهیم رئیســی نسبتی دارد، به جای گفت وگو در اتاق جلسات در 
فضای مجازی پاســخ دهقانی فیروزآبادی را می دهد؟ آیا میان آنچه 
در گیلان رخ داد و بیرون آمدن «فرد ســوم» از ســایه نســبتی وجود 
دارد؟ چرا میثم نیلی (مشاور ارشد وزیر ارشاد) پای نهادهای امنیتی 
را به میان کشــید و مدعی شد «اپلیکیشن هایی» که بی ادبانه آنها را 
«بی نامــوس» خطاب می کرد از آنها دفــاع می کنند؟ منظور او کدام 
نهادهای امنیتی اســت؟ و مهم تر از آن اینکه چه نســبتی میان این 
اتفــاق و صدور حکم ارتداد از ســوی وی برای ســیدمحمد خاتمی 

وجود دارد؟
 فتوای ارتداد

در نیمه اردیبهشــت ۱۴۰۱ وقتی ماجرای «سیسمونی گیت» برای 
محمدباقر قالیباف پیش آمد، مهــدی طائب رئیس قرارگاه عمار در 
سخنانی اعلام کرد که «ردپای میثم نیلی» در این ماجرا وجود دارد. 
امــا بلافاصله ناگزیر به عذرخواهی شــد و در یک ویدئو از ســاحت 
ایشــان عذرخواهی کــرد: «بنده عرض می کنم که ســاحت حضرت 
آقای نیلی از این حرف ها پاک  و مُبرّاســت و اعتقاد دارم  ایشان اصلا 
در این فضا نیســت. اگر اتهامی به دیگران زده ایم نباید در پستو توبه 

کنیم بلکه باید برای همه بیان کنیم».
حالا او چند روزی اســت که از سایه خارج شده است. اول برخی 
از اپلیکیشــن ها را «بی نامــوس» خطاب می کند و بعــد به معاون 

رئیس جمهور و سیدمحمد خاتمی حمله می کند .
اساســا اینکه در چنین شرایطی تریبون پخش زنده شبکه سوم به 

او سپرده می شود حرف های بسیاری دارد.
میثم نیلی برادر داماد ابراهیم رئیســی اســت. او در پاسخ به این 
اظهــارات ســیدمحمد خاتمی که گفته بود «من با حجاب مشــکل 
ندارم اما با حجاب اجباری مشــکل دارم» در آنتن پخش زنده شبکه 
سوم می گوید: «مشرکانه تر و ارتدادآلودتر از این سخن سراغ ندارم... 

چگونه جرئت می کند مخالف حکم خدا و قرآن حرف بزند؟».
تاکنــون حکــم «بغی» و «ســران فتنه» به خاتمی داده شــده و 
نزدیکان رئیس جمهور این بار پا را فراتر گذاشــته و حکم ارتداد و کفر 
صادر می کنند. اما بیایید ببینیم آیا می توان از آنها بوی دغدغه دینی 

برای زیرمجموعه وزارتخانه خودشان را هم استشمام کرد؟
بیرون آمدن نفر سوم

«گاهی مســائلی درمــورد برخی ســکوها مطرح می شــود، در 
جلســاتی که با نهادهای امنیتی و اطلاعاتی داشتم، متوجه شدم که 
این تصاویر عموما از حســاب های شخصی منتشر شده و بعضا زمان 
آنها مربوط به هشت ماه گذشته است و هر انسانی متوجه نقش نفر 
سوم برای ایجاد شکاف می شود». این اظهارات دهقانی فیروزآبادی، 
معاون فناوری ارتباطات رئیس جمهور اســت که درمورد اپلیکیشن 

طاقچه بیان شده بود.
پیــش از آن میثم نیلی، مشــاور وزیر ارشــاد و مدیرعامل مجمع 
ناشــران انقلاب اســلامی در واکنــش به انتشــار تصاویر بی حجاب 
کارکنان پلتفرم طاقچه این اپلیکیشــن را به «بی ناموسی» متهم کرد 
و نوشــته بود: «عفاف و حجاب، نشــانه فرهنگ ایرانیان اســت، کار 
فرهنگی بدون فرهنگ، ره به ناکجا اســت. تــا قانون جدید [عفاف 
و حجــاب مجلس] تکلیف ســکوها [پلتفرم ها] را روشــن کند، هم 
ناشــران انقلابی، هم کتابخوان های مؤمن و عزیز، تجاهر و تظاهر به 
بی فرهنگی، بی ناموسی و بی قانونی را خودشان تنبیه و نهی از منکر 

می کنند».
درست بعد از اینها بود که نیلی به برنامه «بدون گارد» در شبکه 
سوم دعوت می شــود و در مورد اظهارات سیدمحمدخاتمی فتوای 
ارتداد صادر می کند. نکته اینجاست که ظاهرا مجمع ناشران انقلاب 
اسلامی رقیب طاقچه نیز به حســاب می آید و پیش تر اپلیکیشن در 
زمینه فروش دیجیتال حوزه نشــر به راه انداخته بود که با شکســت 

مواجه شد.
رئیس جمهــور  معــاون  اظهــارات  بــه  بازگردیــم  حــالا 
دهقانی فیروزآبادی. نیلی در پاســخ به معــاون رئیس جمهور نه در 
اتاق جلســات درونی دولت، بلکه در فضای عمومی در زیر نوشــته 
دهقانی فیروزآبادی در شــبکه  اجتماعی ویراســتی پاسخ او را داد و 
معاون رئیس جمهور را به انفعال متهم کرد و پای نهادهای امنیتی 
را به میان کشــید. او در این پاسخ نوشت: «برادر دهقانی فیروزآبادی 
ســلام. اگر ناشــران و مردم مؤمن و انقلابی به موضع نادرســت و 
منفعلانه امثال شــما و حمایت آشــکار و پنهان دســتگاه امنیتی از 
پلتفرم های متخلف و متجاهر به فســق و بی ناموســی و بی قانونی 
اعتراض کردند. نفوذی اند؟ انصاف و حق این است؟ اسباب تأسف».

نیلی و ارشاد گیلان
چرا معاون رئیس جمهور وقتی از «فرد ســوم» حرف می زند که 
عامدانه این شــکاف ها را فعال می کند، نیلی به ســرعت پاسخ او را 
می دهد؟ کدام کانون حامی او به سرعت او را به صداوسیما می برد 
تا ضمن حمله به سیدمحمد خاتمی برای خود حاشیه امن بسازد؟

اگر واقعا نگران بی ناموســی اپلیکیشن هاست، چگونه نسبت به 
زیرمجموعه خود بی تفاوت اســت؟ مگر می شــود با ســکوت از آن 

گذشت؟
بهتر نیست مشاور وزارت ارشــاد که این قدر نگران «بی ناموسی» 
اســت، لبش را هــم برای افتضــاح زیرمجموعه خــود در گیلان تر 
می کرد و نشــان می داد تا چه اندازه نســبت به «اخلاق» در جامعه 
نگران است؟ چگونه برای یک عکس بی حجاب یقه پاره می کنند، اما 
درمورد «شــنیع ترین اعمال» در زیرمجموعه خود سکوت می کنند؟ 
چطور فکر می کنند با فرار به جلو و حمله به دیگران می توانند دامن 

خود را از این آلودگی پاک کنند؟
به نظر می رســد جریان خالص ســازی در درون دولت موقعیت 
خود را در خطر دیده و از ســایه خارج شــده و این فرصت مناسبی 
است که دســت کم او را درمورد عملکرد فردی که در زیرمجموعه 
وزارت ارشــاد فعالیت می کرد پاســخ گو کرد؟ آیا خالص سازی های 
بیشــتری در دولت در راه است؟ چه کسانی قرار است از قطار دولت 
سیزدهم به بیرون پرتاب شوند؟ و مهم تر از همه اینکه «آیا فرار رو به 
جلو و دادن حکم ارتداد می تواند برای این فرد حاشــیه امنی بسازد 
کــه در ذیل آن یــاران نزدیک به خود را از پرونده گیلان به ســلامت 

خارج کند؟».

معصومه معظمی: بحران آب در سیستان و بلوچســتان وارد فاز جدید خود شده است و 
طبق آنچه پیش از این نمایندگان این استان «فوق بحران آب» نامیده بودند، عصر دوشنبه 
جمعی از مردم زابل در شــمال سیستان و بلوچســتان، تجمعی اعتراضی راه انداختند. 
معترضــان در این تجمع به ناکامی سیاســت های دولت در مقابله بــا بحران بی آبی، 
توفان شــن و تخصیص نیافتن حقابه هیرمند از سوی طالبان و همچنین دیپلماسی آبی 
منفعلانــه وزارت امور خارجه در میدان یعقوب لیث زابل اعتراض کردند. در این تجمع 
معترضان خواســتار دیپلماسی فعال از سوی دولت شدند و دست نوشته هایی از جمله 
«نابودی سیســتان، نابودی تنگه احد ایران اســت» «حقابه و هوای پاک» و... را با خود 
حمل کردند. مردم تشــنه این خطه، در شعارهای انتقادی خود مانند گذشته، استعفای 
دو نماینده سیســتان و پاسخ گوکردن وزیر امور خارجه کشورمان درباره حقابه هامون را 

مطالبه کردند.
مســئله کم آبی استان سیستان وبلوچســتان موضوع جدیدی نیســت؛ اما آنچه در 
یک سال گذشته تاکنون باعث تشدید شــرایط بحرانی فوق شده، امتناع طالبان از دادن 
حقابه هیرمند به کشورمان است؛ مشکلی که اگرچه تا حدی مسئولیت همه آن متوجه 
دولتمردان ما نیست؛ اما در جنوب استان، مشکلات آبی ایجادشده به گفته نماینده مردم 
چابهار در مجلس ناشــی از «سوءمدیریت و بی تدبیری آن دســته از دولتمردان» است 
که در آغاز دولت برای مهار آن خوب شــروع کردند؛ اما شش ماه است که به فراموشی 
سپرده شده است. به گفته معین الدین سعیدی، نماینده مردم چابهار در مجلس، مردم 
جنوب استان یعنی بلوچستان با وجودی که به خلیج فارس دسترسی دارند و سدهای 
این منطقه ســرریز از آب اســت، نیز با مســئله کم آبی دســت به گریبان اند؛ اما صدای 
العطــش آنها به گوش دولتمردان نمی رســد. این نماینده که اول مــرداد در تذکری از 
تریبون مجلس فریاد زد که «صدای العطش مردم به گوش مســئولان تبدیل به عادت 
شــده است» در گفت وگو با «شــرق» اظهار کرد: «با وجود اقدامات خوبی که در ابتدای 
دولت درباره آب رســانی انجام شد، متأسفانه با بی تدبیری هایی که در حال انجام است، 

عملا شاهد تنش آبی زیادی در شمال و جنوب استان سیستان و بلوچستان هستیم».
او افزود: «در شــمال اســتان به دلیل اینکه گروه طالبان حقابه کشور را نمی دهد و 
برخــلاف معاهدات بین المللی به ویژه معاهده ۱۳۵۱ کــه باید ۸۲۰ میلیون مترمکعب 
آب را از حوضه آبریز هیرمند به کشــور ما بدهد، از این کار امتناع می کند. حتی برخلاف 
تعهدات قبلی، مدعی هســتند خودشان دچار چالش آبی شده اند و طبق صحبت های 

انجام شده حتی اجازه ندادند کارشناسان ما از سد کجکی بازدید کنند».
ســعیدی ادامه داد: «به همین دلیل شاهد تنش آبی بســیار بسیار شدیدی در شمال 
اســتان سیستان وبلوچستان هســتیم و راهکارهای جایگزین هم تا این لحظه جواب گو 
نبوده اســت. البته قبول داریم که برخی پارامترها مثل پایبندنبودن طالبان به تعهدات 
بین المللی، فراتر از اختیارات مسئولان منطقه ای است؛ اما در جنوب استان باید بگوییم 
آب در کــوزه و ما تشــنه لبان می گردیم؛ یعنی ما در کنار اقیانوس و کنار ســدهای پرآب 
هستیم و به دلیل بی تدبیری ها مردم با شروع فصل گرما مدت هاست دچار چالش آبی 

شده اند و پروژه های آب رسانی با سرعت بسیار پایینی در حال انجام است».
نماینده مردم چابهار در مجلس یازدهم تأکید کرد: «احســاس می کنم تشنگی مردم 
سیستان وبلوچستان برای برخی مدیران وزارت نیرو، تبدیل به عادت شده است؛ بنابراین 
همان طور که قبلا در تذکری اعلام کردم، شــباهت های بسیار نزدیکی بین شرایط مردم 
برخی روستاهای بلوچستان به ویژه در حوزه دشتیاری، به تشنگی یاران باوفای اباعبداالله 
الحسین است و فریاد العطش مردم سیستان شنیده می شود. هرچند امیدواریم مسئولان 

به خودشان بیایند و روند خوبی را که آقای محرابیان شروع کرده بود، ادامه دهند».
این نماینده کمیسیون کشاورزی مجلس یازدهم مطرح کرد: «برنامه وزارت نیرو این 
اســت کــه در درازمدت با انتقال آب از دریای عمان مشــکل مردم را رفــع کند؛ اما این 

پروژه بسیار بزرگی است که تاکنون چشم اندازی از عملیات اجرائی آن و اینکه چه زمانی 
به نتیجه می رســد، وجود ندارد؛ بنابراین در شــمال اســتان علاوه بر گرمای بی سابقه و 

گرد وغباری که همیشه در این منطقه وجود دارد، به شدت با کمبود آب مواجهیم».
ســعیدی بیان کرد: «درست است زمانی که اتفاق مثبتی می افتد، قدردان زحمات 
مسئولان هستیم؛ اما زمانی که تشنگی مردم برای مسئولان تبدیل به عادت می شود، 
باید فریاد تشــنگی مردم را به گوش آنها برسانیم. از وزیر نیرو که انسان دغدغه مندی 
هســتند، تمنا دارم فکر عاجلی برای این وضعیت بی آبی استان سیستان وبلوچستان 

داشته باشند».
او تأکید کرد: «امیدوارم رسانه ها هم نسبت به تشنگی مردم سیستان و بلوچستان کمی 

حساس تر باشند و آن را پیگیری و از مسئولان مطالبه کنند».
نماینده مردم چابهار در مجلس، در ادامه انتقادات خود از دولتمردان، دلیل این رفتار 
را «کرختی دولتمردان نسبت به تشنگی مردم سیستان» دانست و گفت: «گویا نسبت به 
تشــنگی مردم کرخت شــده ایم. نمی گویم عمدی در کار است؛ اما حتما سوءمدیریت و 
سوءتدبیر در کار است. شرایط بسیار بد است و پروژه های آب دچار چالش شده اند. انتظار 
دارم عزیزان مان در حوزه آب و فاضلاب کشور همان طور که اقدامات خوبی با دستورات 

اکید وزیر شروع کردند، ان شاء االله همان راه قبل را دنبال کنند».
او با تأکید بر اینکه حتما برای رفع مشکلات تشنگی مردم استان سیستان و بلوچستان 
راهکارهایی وجود دارد، به راهکارهای مدنظر خود اشاره کرد و گفت: «یک راهکار مهم 
این اســت که اســتان ما کنار اقیانوس قرار دارد و بیش از ۶۰ درصد آب شیرین کن های 
دنیا در خلیج فارس قرار دارند؛ اما سهم ما از آن فقط دو درصد است! افزایش استفاده 
از ظرفیت آب شــیرین کن دریا راهکار بســیار بســیار ساده ای اســت که باید طبق وعده 

رئیس جمهوری اتفاق بیفتد».
ســعیدی اضافه کرد: «جالب است که برای انتقال آب از دریای عمان به سیستان 
هم اکنون تلاش هایی انجام می شــود؛ اما مردمی که خودشان در کنار اقیانوس و در 
نوار ســاحلی هســتند، آب ندارند. این اصلا پذیرفتنی نیســت؛ چراکه در جایی که به 
خاطر بارندگی ها ســدها کاملا پر است و حتی سرریز هم داریم، با مشکلات جدی در 

حوزه آب مواجه هستند».
ایــن نماینده مجلس، راهکار بعدی را «پروژه آ ب رســانی» دانســت و گفت: «در 
بخش مرکزی چابهار ۵۸ روســتا داریم که شاخص دسترسی آنها به آب شرب صفر 
است و صد درصد مردم بخش مرکزی چابهار به صورت سقایی آب رسانی می شوند و 
چیزی تحت عنوان لوله کشی آب ندارند. این پروژه های آب رسانی باید هرچه سریع تر 

به انجام برسند».

او افزود: «با شــروع دولت ســیزدهم و روی کار آمدن آقــای محرابیان به عنوان 
وزیر نیرو، پروژه های خوبی برای آب رســانی تعریف شــده بود و آب رسانی سیار هم 
کم و بیش در حال اجرا بود؛ اما مدتی اســت که با شــروع فصل گرما جهاد آب رسانی 
هم در اســتان متوقف شــده اســت؛ یعنی تعهدات دولت در این باره شش ماه است 
که اجرا نشــده و این بر نگرانی های مردم دامن می زند. البته می توان گفت با شــروع 
فصل گرما، برخی اقدامات سیاســی مسئولان، دوباره شرایط مردم این منطقه را بدتر 

کرده است».
نماینــده چابهــار در مجلــس بــا انتقاد از ضعف دیپلماســی در شــمال اســتان 
سیستان وبلوچســتان تصریــح کرد: «دیپلماســی آب از طــرف مســئولان مربوطه، با 
ضعف هایی مواجه اســت. البته وزیر خارجه در منطقه حاضر شد و شاهد فعالیت های 
دیپلماتیکــی هم بودیــم؛ اما طرف طالبان حاضر به هیچ یــک از روش های دیپلماتیک 
نیست. به همین دلیل معتقدم باید از همه ظرفیت ها برای حل این بحران استفاده شود. 
حتی ظرفیت هایی فراتر از وزارت خارجه و در خود دبیرخانه شــورای عالی امنیت ملی 

باید این موضوع پیگیری شود».
سعیدی با تأکید بر اینکه باید همه گزینه ها را در مواجهه با طالبان روی میز بگذاریم 
تا مجبور به دادن حقابه هیرمند به ایران و رفع مشــکل بحران آبی در این استان باشیم، 
گفت: «طالبان در شــرایط عادی قائل به تأمین حقابه ایران نیست و باید این موضوع در 

سطح فراتر از وزارت خارجه یعنی شورای عالی امنیت ملی تصمیم گیری شود».
نماینــده مردم چابهار در مجلس تأکید کرد: «نحــوه مواجهه ما با طالبان از ابتدا 
اشــتباه بود و ســازوکارهای ما در قبال طالبان غلط از آب درآمد. معلوم بود ماهیت 
طالبان عوض نشــده است؛ اما دودستی سفارت افغانستان را بدون هیچ پیش شرطی 
تقدیم طالبان کردیم و این رفتار باعث شــد اکنــون در حوزه فرایندهای دیپلماتیک با 
آنهــا به چالش بخوریم. پــس باید از همه ظرفیت ها بــرای وادارکردن گروه طالبان 
به ارائه حقابه هیرمند اســتفاده کنیم و همه گزینه هــا را روی میز بگذاریم و بدانیم 
تراز تجاری دو میلیارددلاری با افغانســتان هرگز نباید باعث مســامحه با آنها جهت 

نادیده گرفتن حقوق حقه ملت ایران شود».
او همچنیــن اضافه کرد: «رئیس جمهوری هم زمانی که در ســفرهای اســتانی، به 
سیستان وبلوچستان آمد، موضع محکمی درباره دادن حقابه جمهوری اسلامی از سوی 
طالبان گرفت؛ اما دستگاه دیپلماسی و ارکان شورای عالی امنیت ملی متناسب با موضع 
محکم رئیس جمهوری نتوانســتند تأمین حقابه را دنبال کنند. به همین دلیل در شــمال 
استان، زیســت مردم با خطر جدی مواجه شده است؛ بنابراین انتظار می رود پروژه های 
آب رســانی جدی تر دنبال شوند. هرچند مدتی است در پروژه جهاد آب رسانی که متولی 
آن قرارگاه محرومیت زدایی دانشــگاه امام حسن مجتبی است، پروژه ها سرعت اولیه را 

ندارند و باعث ایجاد نگرانی در دل مردم شده است».
ایــن نماینده مجلس بــر افزایش ظرفیت آب  شــیرین کن ها طبق مصوبه اســتانی 
رئیس جمهــوری تأکید کرد و افزود: «آقای رئیســی به مردم چابهار قــول داد ۵۰ هزار 
مترمکعب آب تا پایان ســال ۱۴۰۱ به ظرفیت آب  شیرین کن ها اضافه می شود؛ اما تا این 
لحظه، حتی یک مترمکعب هم اضافه نشــده اســت و امیدواریم وزیر نیروی فعلی که 
نگین کابینه دولت سیزدهم است، به وعده خود و رئیس جمهوری در این باره عمل کند».
همان طور که ششم اردیبهشت محمد سرگزی، نماینده مردم زابل در مجلس، هشدار 
داده بود که با ادامه این روند «دچار یک فوق بحران در شمال استان سیستان و بلوچستان 
هســتیم» بی توجهی دولتمردان به حل بحران آبی در این اســتان و تأمین نشدن منابع 
اعتباری برای تأمین آب شرب و ضعف دیپلماسی وزارت خارجه در قبال طالبان و گرفتن 
حقابه هیرمند و تحقق نیافتن وعده افزایش ظرفیت آب  شیرین کن ها از سوی رئیسی و... 

این استان را با بحرانی فوق العاده مواجه کرده است.

عبدالرحمــن فتح الهــی: در پی اجرائی شــدن اصلاح قانون 
انتخابــات، نامزدهــای انتخاباتی باید از شــانزدهم مرداد به 
مدت یــک  هفته ثبت نام اولیه خود را انجــام دهند و در این 
راســتا ارسال پیامک از سوی وزارت کشــور جهت ثبت نام از 
متقاضیــان داوطلبــی نمایندگی مجلــس، در روزهای اخیر 
بــا واکنش هــای مختلفی از ســوی چهره های رســانه ای و 
سیاسی همراه شــده اســت؛ واکنش هایی عمدتا انتقادی و 
کنایه آمیز که بیشتر روی بسته شــدن فضا برای حضور افراد، 
احزاب و جریان های مختلف در انتخابات پیش روی مجلس 
تمرکــز دارد. از این رو اقدام وزارت کشــور در محافل تحلیلی 
و رسانه ای، نه در قالب ارســال یک «پیامک» بلکه به  عنوان 
فرســتادن یک «پیام معنادار سیاســی» تعبیر و تفســیر شده 
است. محمود صادقی نماینده مجلس دهم، عباس صالحی 
وزیر ارشــاد در دولت دوم حسن روحانی، عباس عبدی فعال 
رســانه  ای، جــواد امام ســخنگوی جبهه اصلاحــات و ... در 
توییت هایــی، انتقادهای صریح و مســتتر خود را نســبت به 
ارســال این پیامک عنوان کرده اند. در این بین، برخی چهره ها 
واکنشــی متفاوت داشــته اند. محمدعلی ابطحی که گه گاه 
دســت به نگارش توییت هایی طنز می زنــد، این بار هم از در 
شوخی وارد شده و در توییتی نوشته: «دیشب پیامک از وزارت 
کشــور آمد که اگر قصد ثبت نام دارید، بشتابید. به خانواده پز 
دادم که دعوتم کرده اند بروم برای انتخابات مجلس ثبت نام 
کنم. همه شــان به من نگاه کردند و خندیدند. برای همه شان 
این پیامک آمده بود. سنگ روی یخ شدم. آخر مگه راهپیمایی 
روز قدس است که از همه ملت دعوت کرده اند». با این حال، 
بودند کسانی که با تحلیلی جدی به موضوع نگاه کرده اند و 
پیش ثبت نام را روشــی برای به دست آوردن زمان بیشتر برای 
بررسی صلاحیت متقاضیان در بخش های اجرائی و نظارتی 
و احتمال رد صلاحیت گســترده تر دانسته اند. در همین راستا 
رضا اســلامی، استاد دانشگاه، در مطلبی عنوان کرد  «مرحله 
پیش ثبت نام ذیل ارسال پیامک، صرفا در جهت تأمین فرصت 
کافی برای شــورای نگهبان و البته شناسایی کاندیداها قابل 

ارزیابی است» .
این اســتاد دانشــگاه در واکاوی عمیق تــر در تبیین روند 
تأییــد صلاحیت ها تأکیــد دارد که «تــا قبل از این، شــورای 
نگهبان جهــت اظهارنظر درباره صلاحیت کاندیداها فرصت 
محدودی در اختیار داشــت و به همین دلیل، برخلاف اصل 
تفکیک قوا، دفاتر اجرائی را در استان ها و شهرستان ها جهت 
بررسی مســتمر صلاحیت کاندیداهای بالقوه راه اندازی کرده 

بود تا در زمان انتخابات با مشکل زمانی روبه رو نشود».
با این خوانش، اســلامی پیامک ارسالی وزارت کشور و نیز 
پیش ثبت نام را هیچ مرحله ای از مراحل آزادی مشــارکت در 
اداره عمومی کشــور قلمداد نمی کند و در ادامه به گفته او، 
«همه شــهروندان حق دارند تا آخرین فرصت ممکن، جهت 
اعــلام کاندیداتــوری در انتخابات اقدام کننــد. از این جهت، 
تعیین مهلت ثبت نام بســیار زودتر از موعــد انتخابات، تنها 
فرصــت تصمیم گیری بــرای نامزدی در انتخابــات و آزادی 
مشارکت را سلب می کند». با این وجود و پیش از این، احمد 
وحیدی، وزیر کشــور، اول مــرداد در رابطه بــا پیش ثبت نام 
انتخابات مجلس بــرای همه اتمام حجت کرد و گفت: «اگر 
کســی برای پیش ثبت نام اقدام نکنــد، فرصت داوطلبی را از 

دست می دهد».
تلاش برای کاهش یا افزایش مشارکت؟

ســخنگوی ســتاد انتخابات وزارت کشــور روز پنجشنبه 
(۱۲ مــرداد) درباره زمان پیش ثبت نــام در انتخابات مجلس 
به ســایت «انصاف نیوز» گفته بود که امــکان تغییر یا تمدید 
این زمان وجود ندارد. محسن اســلامی، دبیر ستاد انتخابات 
کشور نیز دوم مرداد با اشــاره به تلاش مجلس برای اجرای 
قانون جدید انتخابات، موســوم به انتخابات تناســبی، عنوان 
کرده بود: «آنچه در قانون جدید مطرح اســت، ثبت نام اولیه 
قبل از ثبت نام اصلی اســت». بنابراین دبیر ســتاد انتخابات 
کشور، تفاوت بین دو قانون جدید و قدیم انتخابات مجلس را 
ثبت نام اولیه یا به تعبیر او پیش ثبت نام از داوطلبان انتخابات 
(مجلس شورای اسلامی) می داند. در ادامه به گفته محسن 
اسلامی، طی محاسبه ستاد انتخابات، مواعیدی که در قانون 
جدید لحاظ شــده، مواعید زمانی اســت که طبق آن باید از 
۱۶ مرداد ثبت نام اولیه انجام شــود. بر اســاس قانون جدید 
که مصوب شــد، وزارت کشــور باید ســامانه ای را به صورت 
الکترونیکــی طراحی کند تا داوطلبانی کــه قصد ثبت نام در 
انتخابات دوازدهم مجلس شــورای اسلامی را دارند، به این 
ســامانه مراجعه  و به صــورت الکترونیکی مــدارک خود را 
بارگذاری کنند. همچنین پس از بارگذاری مدارک، متناســب 
با آن مدارک، دســتگاه هایی که متولی راستی آزمایی مدارک 
هستند، به صورت مستقیم نظر خودشان را نسبت به مدارک 

ارائه می کنند.
این واکنش ها در حالی اســت که سرلشکر محمد باقری، 
رئیس ســتاد کل نیرو های مســلح ایــران، ۱۱ مــرداد درباره 
انتخابات ســال جاری تصریح کرد: «دشــمن بــه دنبال یک 

انتخابات کم رمق، بی جان و حضور کم اســت؛ لذا باید نقشه 
دشمن را خنثی کنیم». اما برخی تحلیلگران سیاسی همچون 
محمــد مهاجری با برداشــتی کاملا متضــاد، پیش ثبت نام و 
ارســال پیامک را به معنای برگــزاری انتخاباتی کم رمق تر از 
انتخابات مجلس یازدهــم تعبیر می کند و به زعم او، «آنچه 
با عنوان پیش ثبت نام و ارســال پیامک توســط وزارت کشور 
صورت گرفته در واقع پیش ردصلاحیت اســت. به این معنی 
که می خواهند جبهه های سیاســی زودتر نیروهایشان را وارد 
انتخابات کنند تا آن کســانی که اهل خالص ســازی هستند، 

اسناد و مدارک لازم را برای ردصلاحیت جمع آوری کنند».
این فعال سیاســی هم پیش تر در گفت وگویی با «شرق» 
هشــدار داده بود برخــی جریان ها از ماه ها پیــش به دنبال 
جمع آوری مدارک، عکس ها، متن ســخنرانی ها، مصاحبه ها 
و ... از برخی نمایندگان ادوار، نمایندگان حال حاضر مجلس 
یا چهره های سیاسی هســتند که در قالب پرونده سازی برای 
شــورای نگهبان در جهت رد صلاحیت آنها اســتفاده شود. 
مهاجری این دســت رفتارها را خطرناک می داند؛ تا جایی که 
به باورش، تصمیم ســازان در حال رقــم زدن انتخاباتی حتی 

بدتر از سال ۹۸ هستند.
حجت الاسلام والمسلمین مســیح مهاجری، مدیر مسئول 
روزنامه جمهوری اســلامی ایران نیز اخیــرا در گفت وگویی 
یادآور شده بود که شورای نگهبان استصوابی عمل نمی کند؛ 
چون به گفته او، «شــورای نگهبان هرجا که دلش خواست، 
قانــون را آن گونه که می خواهــد معنی می کنــد». بنابراین 
مدیر مسئول روزنامه جمهوری اسلامی ایران، نظارت شورای 
نگهبان را نظارت استسلاقی نامید که از سلیقه می آید. یعنی 
به زعم مســیح مهاجری، «شــما ســلیقه خودتان را به کار 
می گیرید و تأکید می کنید طبق ســلیقه تان این آقا حق ندارد 
مجلس برود، رئیس جمهور بشود یا اصلا کاره ای باشد. همه 
ســمت ها، مناصب، مشاغل، مســئولیت ها و مقامات باید در 

اختیار آنهایی باشــد که من می پســندم. الان مبتلا به چنین 
وضعیتی هســتیم». هرچند محمد مهاجــری در واکنش به 
همین گفته های مســیح مهاجری، در توییتی، نظارت شورای 
نگهبان را نه نظارت استســلاقی (سلیقه ای)، بلکه نظارتی از 

جنس استسلاخی (سلاخی) تلقی کرده بود.
تحدید جریان های سیاسی

در ایــن میان، جــلال میرزایــی، نماینده مجلــس دهم، در 
گفت وگو با «شــرق»، ارزیابی متفاوتــی دارد و از زاویه ای جدید 
به موضوع ارســال پیامک و مرحله پیش ثبت نام اشــاره کرده و 
ذیــل آن تأکید می کند: «تعیین بازه زمانی از ۱۶ تا ۲۲ مرداد  برای 
ثبت نام باعث می شــود گروه ها، احزاب، تشــکل ها و جریان های 
سیاســی نتوانند برنامه های انتخاباتی خود را به درســتی پیش 
ببرند». این نماینده مجلس در ادامــه ارزیابی خود، اذعان دارد 
که تعیین بازه زمانــی کوتاه مدت یک هفته ای، چه اقدام و پروژه 
عمدی از ســوی جریان های رادیکالی مانند جبهه پایداری یا هر 
چیز دیگری به قصد کاهش مشارکت باشد و چه اقدامی از روی 
ناآگاهــی، صرفا به انتخاباتی کم رمق و بــدون تنوع جریان های 

سیاسی منجر می شود.
در صورتی که میرزایی بر این باور اســت که یکی از ابزارهای 
کلیدی برای ایجاد تحرک و تحریک سیاســی نســبی و حداقلی 
در مــردم با هدف حضــور در انتخابات، بالابردن تنوع سیاســی 
در انتخابات اســت تا همه اقشــار جامعه، نماینده واقعی خود 
را در میــان نامزدها پیــدا کنند. این در حالی اســت که از منظر 
جلال میرزایی، بســیاری از چهره های جریان اصولگرا بر افزایش 
مشــارکت و باز کردن فضــا در جهت حضور همــه جریان ها و 
احزاب تأکید داشــتند و حتی برخی از آنها اصلاح طلبان و دیگر 
احزاب را تهدید به افزایش مشــارکت یا تقابل با نظام جمهوری 
اســلامی ایران کــرده بودند. با وجود نگاه یاد شــده، این اســتاد 
دانشــگاه معتقد اســت ارســال پیامک یا اجرائی کردن مرحله 
پیش ثبت نام، عملا ناقض گفته های این چهره های اصولگرا ست.

«شرق» اقدام وزارت کشور برای ارسال پیامک انتخاباتی را 
از نگاه چهره های سیاسی بررسی می کند

پیام یا پیامک؟

تشنگی سیستان و بلوچستان برای برخی مدیران عادت شده استمعین الدین سعیدی، نماینده چابهار در مجلس، در تشریح بحران آبی سیستان و بلوچستان


